
 

 

Meziresortní pracovní skupina pro problematiku institucionálního stravování  

29. květen 2023 

Ministerstvo zdravotnictví ČR   

Zápis 

Přítomni: viz příloha č.1 

Barbora Macková (ředitelka Státního zdravotního ústavu a předsedkyně MPS STRAVA) 

zahájila jednání meziresortní pracovní skupiny pro problematiku institucionálního stravování 

a seznámila přítomné s aktuálním vývojem a ustanovením této pracovní skupiny. Zároveň 

představila koordinaci a spolupráci v rámci MPS STRAVA v návaznosti na práci v odborných 

skupinách.  

Vlastimil Válek (ministr zdravotnictví a vicepremiér Vlády ČR) požádal všechny členy o 

konstruktivní spolupráci, která povede k požadovaným výsledkům tak, aby se vše posunulo 

k žádoucímu řešení. Upozornil, že problematika stravování se dotýká všech a je nutné rychle 

hledat řešení, zejména pro osoby s různými hendikepy v této oblasti. Vyzval zejména 

k identifikaci témat, které jsou potřeba řešit v rámci systému veřejného zdravotního pojištění.  

 

Alexandra Košťálová (garant Odborné skupiny pro školní stravování) představila 

východiska a aktuální stav prací v rámci odborné skupiny pro školní stravování, 

 

Metodika poskytování dietního stravování – v současné době je zpracovaná podrobná 

metodika jak i v rámci současné legislativy dětem poskytovat dietní stravování (struktura 

metodiky – viz příloha č. 2). Metodika podrobně popisuje veškeré možnosti, jakými dietní 

stravu může školní jídelna poskytnut, ale také přesně popisuje nejasnosti, které v současné 

době mezi školními jídelnami kolují a brání širšímu poskytování dietní stravy. 

Metodika bude do 23. června odeslána k připomínkám členům odborné skupiny pro školní 

stravování. Termín pro obdržení připomínek je 14. červenec 2023. Po vypořádání 

připomínek proběhne pilotní testování na reprezentativním vzorku školních jídelen (září – 

říjen 2023). Stanovení vzorku školních jídelen proběhne ve spolupráci s MŠMT do 11. srpna 

2023. K Metodice se připravuje školení, které by mělo být pro školní jídelny motivační 

(realizace - prosinec 2023). 

Dalším plánovaným výstupem odborné skupiny je zpracování stručného dokumentu, s  

konkrétními návrhy na změnu právní úpravy tak, aby všechny školní jídelny při poptávce 

dietní stravu mohly jedním ze 4 možných způsobů zajistit.  

Spolupracujeme úzce s hygienickou službou, která v současnosti disponuje konkrétními 

aktuálními daty o poskytování dietní stravy v rámci školního stravování. I tato data budou 

součástí doprovodných materiálů předložených MPS STRAVA. 

MPS STRAVA byla dále informována a o filosofii projektu Máme to na talíři. A. Košťálová 

upozornila na nedostatek komplexních dat v oblasti školního stravování. Za účelem získání 

relevantních údajů tak byl vytvořený a pilotně vyzkoušený dotazník pro různé cílové skupiny 



 

– ředitelé škol, ředitelé školních jídelen, děti, rodiče, pedagogičtí pracovníci apod. Dotazník 

bude rozeslán na konci srpna.  

 

Dotazníkové šetření – celostátní, vypovídající hodnota na úrovni republiky. Dvě cílové 

skupiny vedoucí školních jídelen a ředitelé školních jídelen (samostatné právnické subjekty). 

Cílem je získat dostatečně obsáhlé informace o fungování systému školního stravování 

v širších souvislostech. Data budou sloužit jako základní vstupní informace pro návrhy 

konkrétních řešení. 

 

Červenec – srpen 2023 OS pro školní stravování příprava revize spotřebního koše a dalších 

nutných nástrojů, které zajistí vyšší kvalitu podávané stravy. 

 

Jan Mareš (vrchní ředitel sekce vzdělávání a mládeže, MŠMT) sdělil, že realizátorem 

dotazníkového šetření bude SZÚ. Zároveň upozornil na to, že bude potřeba vhodně 

seznámit kolegy ze škol a školských zařízení s cílem dotazníkového šetření a dalších kroků.  

 

Martina Parízková (garant Odborné skupiny pro nemocniční stravování) informovala o 

dosavadních aktivitách v oblasti nemocničního stravování a nutriční péče, zejm. o vytvoření 

Metodického doporučení pro zajištění stravy a nutriční péči, Věstník MZ č. 10/2020 . Dále 

představila cíle odborné skupiny a představila témata, které je nutné dále rozpracovat, a to 

zejm.: zajistit implementaci a dodržování doporučení z Metodického doporučení, vytvořit 

platformu pro sdílení zkušeností (jídelníčky pro diety, receptury), dostupnost kvalitního 

personálu, jeho edukace, hygienické požadavky na stravovací provoz a distribuci stravy, 

vytvořit doporučení pro prostorovou a technickou optimalizaci, využití IT, metodická podpora 

pro zajišťování nákupů, zabezpečení finančních zdrojů (vícezdrojové financování, náklady a 

úhrady ze zdravotního pojištění v rámci DRG systému ve zdravotnických zařízeních). 

 

Další zásadní oblastí k řešení je definice stravovací jednotky nebo finančních limitů; 

Dále informovala členy o aktuálně probíhajících aktivitách MZ na ukotvení nutričních 

terapeutů ve vyhlášce č. 99/2012 Sb., o požadavcích na minimální personální zabezpečení 

zdravotních služeb. Paní ředitelka odboru zdravotní péče MZ Škampová potvrdila maximální 

součinnost v této věci. 

 

Zároveň upozornila na vznik odborné skupiny pro stravování v sociálních službách, která 

zatím nezahájila svou činnost. Lze předpokládat průnik činností s OS pro nemocniční 

stravování. Členové MPS STRAVA byli požádaní o předložení návrhů členů do OS pro 

stravování v sociálních službách. V návaznosti na tento požadavek vyjádřil zájem o účast 

v předmětné skupině i zástupce MŠMT, a to zejména z důvodu problematiky zajištění  

celodenního stravování, které se dotýká i vybraných školských zařízení.  

 

Barbora Macková (ředitelka Státního zdravotního ústavu a předsedkyně MPS STRAVA)  

Požádala o jednání se zástupci MPSV ve věci OS pro stravování v sociálních službách 

s cílem vydefinování si základních bodů, na které je potřeba se nyní zaměřit v termínu do 30. 

června 2023. Následně informovala o možnosti sdílení dobré praxe na portále NZIP, v rámci 

kterého bude vytvořená složka pro problematiku institucionálního stravování. Za tímto 

účelem ještě proběhne jednání s ředitelem ÚZIS a garantem NZIP.  

 



 

Radek Holomčík (náměstek ministra, MZe) v souvislosti s představeným nástrojem 

institucionálního stravování, který se zaměřuje na dodavatele a princip udržitelnosti upozornil 

na potřebu podpořit místní dodavatele a tomu přizpůsobit i zemědělskou politiku. Je nutné 

ujasnit si, co si členové MPS STRAVA představují pod pojmem „lokálnost“ a jak s tímto 

pojmem v rámci podpory dále pracovat. Např., zda se bude se cílit na definování podílu 

lokálních potravin nebo sezónních potravin? Dále vznesl dotaz, zda se předpokládá se 

vytvoření standardů pro veřejné zakázky a vytvoření postupů, jak zajišťovat typy surovin? Do 

jaké míry se očekává definování těchto parametrů od MZe nebo bude řešeno v rámci 

odborných skupin? V následné diskusi také zmínil, že MZe disponuje definicí co je minimálně 

a vysoce průmyslově zpracovaná potravina 

 

Monika Dobrovodská (Ministerstvo pro místní rozvoj) v dané souvislosti informovala o 

přípravě národní strategie veřejného zadávání, kdy jednou z oblastí je i stravování. Lokálnost 

je potřeba podpořit a v rámci veřejných zakázek je již tento pojem definován, nicméně 

upozornila na skutečnost, aby se u zadávání veřejných zakázek nedošlo ke kolizi s ohledem 

na hospodářskou soutěž, s čímž souvisí i sjednocení pravidel. 

 

Barbora Macková (ředitelka Státního zdravotního ústavu a předsedkyně MPS STRAVA) 

uvedla, že se vše diskutuje v rámci OS, nicméně určitě je potřeba znát názor MZe a s tímto 

také v rámci diskusí pracovat. Dále navrhla k tématu udržitelnosti uspořádat schůzku mezi 

MZ, MMR a MZe (bude realizováno do 30. června 2023). 

 

Martina Běťáková (náměstkyně ministra, MŠMT) upozornila na to, že v případě školního 

stravování hradí rodič 100% nákladů na potraviny. Musí se tak při nákupech jednoznačně 

zohlednit i finanční nákladovost.  

 

Petra Martínková (Asociace krajů ČR) prezentovala zkušenost se zapojením přes 900 

školních jídelen v Jihočeském kraji do projektu Jihočeské tržiště. 

 

Dále byla diskutována povinnost škol a školských zařízen zajistit dietní stravování. Doposud 

není jednoznačně stanoveno. V rámci schůzky zástupců MZ, SZÚ a MŠMT bylo domluveno, 

že se zajistí právní názory jak ze strany MZ, MŠMT tak i ze strany zmocněnkyně pro lidská 

práva. Tyto názory budou následně diskutovány s cílem vydání jednotného stanoviska.  

 

Další jednání proběhne 14. srpna 2023 od 13,00 hod..  

 

 

 

 

 

 

 



 

Příloha č. 1 

 

Jméno  Instituce  

prof. MUDr. Vlastimil Válek, CSc., MBA, 

EBIR 

MZ ČR  

MUDr. Barbora Macková  SZÚ  

Bc. Václav Pláteník MZ ČR 

Mgr. Ing. Venuše Škampová MZ ČR 

Mgr. Martina Parízková  MZ ČR 

Mgr. Radek Holomčík  MZe 

Ing. Jitka Götzová  MZe 

Mgr. Jiřina Kunášková MPSV 

Mgr. et Mgr. Markéta Vanclová MPSV 

Mgr. Bc. Martina Běťáková MŠMT 

Mgr. Jan Mareš, MBA  MŠMT 

Mgr.  Monika Dobrovodská MMR 

Mgr. Jarmila Vedralová  SZÚ 

Mgr. Alexandra Košťálová  SZÚ 

Mgr. Martin Krobot ČANT 

Mgr. Claudia Varhol SMO 

Ing. Petra Martínková  AK ČR 

Ing. Dalibor Ježorek Pacientská rada 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Příloha č. 2 
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